
Zápis 
z jednání Ekonomická komise Odboru lesního hospodářství ČAZV 

9. – 10. května 2007, Brno – Lesy města Brna, a. s. 
– přítomni – viz prezenční listina; při prezenci byl přítomným členům předán sborník a zápis z jarního zasedání EK a CD 

o činnosti Ekonomické komise Odboru lesního hospodářství ČAZV. 
Zasedání Ekonomické komise OLH ČAZV (EK) zahájil a řídil předseda prof. Šišák. V úvodu přivítal zahraniční 

(Slovensko) a domácí účastníky jednání, seznámil přítomné s Ing. Černým (ředitelem společnosti Lesy města Brna) 
a s programem jednání. Organizační záležitosti upřesnil doc. Kupčák.  
Program: 

1. Informace o činnosti Odboru lesního hospodářství ČAZV 
2. Stav lesnického ekonomického výzkumu 
3. Současná ekonomická situace lesního hospodářství 
4. Ekonomické aspekty hospodaření v lesích územně samosprávných celků 
5. Lesní hospodářství – Lesy města Brna, a. s. 
6. Organizační záležitosti 
7. Exkurze (10. května 2007) – vybrané objekty Lesy města Brna, a. s. 

Průběh jednání: 
Doc. Kupčák (LDF MZLU) informoval o činnosti OLH ČAZV v období od posledního jednání. Jako stěžejní byly zmíněny dvě 
akce: a) plenární zasedání ČAZV – problematika NP Šumava, environmentální legislativa; b) zasedání odboru LH ČAZV. 
Seznámení účastníků EK s obsahem jednání těchto dvou akcí. 

Ke stavu lesnického výzkumu se vyjádřili: 
Doc. Kalousek (LDF MZLU) – Ústav lesnické a dřevařské ekonomiky a politiky: výzkum orientován do všech tří hlavních 
zájmových oblastí představujících i studijní programy (Krajinářství, Lesnictví, Dřevařství). Třetím rokem se řeší výzkumný záměr 
– problematika obhospodařování lužních lesů, přestavby SM monokultur, strategie managementu území se zvláštním statutem 
ochrany, optimalizace procesů zpracování dřeva. Po 2. roce se konalo interní oponentní řízení. Doktorské studium – ústav 
garantuje studijní obor Ekonomika a management obnovitelných přírodních zdrojů; na pracovišti mj. působí 5 int. a 7 externích 
doktorandů. Rámcové seznámení s tématy doktorských prací. 
Ing. Matějíček (VÚLHM) – informoval o sociálněekonomickém výzkumu VÚLHM ve Strnadech. Získány dvě veřejné zakázky 
na 1 rok. První se týká EU: Monitorování legislativy EU v oblasti LH. Mapování podpor do LH a DP. 2. aktualizovaná příručka 
Lesnickodřevařský sektor a EU. Ukládání stat. dat do účelové databáze pro vyhodnocování trendů. Druhá zakázka: Komplexní 
oceňování lesa – šetření související s výší správních nákladů, nutné dopracovat metody oceňování lesů pro účely národních 
lesnických účtů. Připravit zjednodušenou metodiku ocenění lesního majetku pro účel majetkových daní. Provést přecenění lesních 
porostů na základě nové metodiky a inventarizace lesů. 
Prof. Šišák (FLE ČZU) – informoval o stavu lesnického ekonomického výzkumu na Katedře ekonomiky a řízení lesního 
hospodářství. Pokračuje řešení projektu NAZV – Hodnocení funkcí lesů včetně indikátorů polyfunkčního hospodaření. Převedení 
kalkulací a výpočtů do SW podoby – spolupráce s Ústavem lesnické a dřevařské ekonomiky a politiky (LDF MZLU v Brně), 
VÚLHM Jíloviště a bude navázána spolupráce s ÚHÚL. Pokračuje řešení projektu GAČR – vyšla publikace Politika ŽP. Na toto 
téma bude konference. Spoluřešitelé projektu pro LČR týkající se problematiky emisí (Krušné hory), včetně kalkulace ekon. 
dopadů vlivu zvěře v této oblasti. Hodnocení ekon. významnosti funkcí lesů. Dále řešena integrace inovací a rozvojových politik 
v LH a také projekty v rámci Interní grantové agentury ČZU. 
Ing. Tutka (LVÚ Zvolen) – výzkum financován z ministerstva školstva – hodnocení veřejnoprávních funkcí lesa. Evropský 
sociální fond – 3 projekty. Ministerstvo polnohospodárstva – 3 projekty, jeden z nich je Výzkum, klasifikace a uplatňování funkcí 
lesů v krajině. Koncepční práce pro ministerstvo polnoh. Ukončení prací na NLP, na koncepcích do roku 2013, začaly se prognózy 
do roku 2025 a vize do roku 2050. Spolupráce s TU Zvolen – které události v LH by se daly pojistit z pohledu pojišťoven. Zřízen 
nový Odbor strategie lesnické politiky a ekonomiky. 

Současná ekonomická situace lesního hospodářství, NLP II 
Ing. Krejzar (MZe) – doposud nejsou zpracovány stat. výkazy, detailní informace budou podány na příštím zasedání. Program 
rozvoje venkova ČR (2007 – 2013) schválen vládou, v lednu letošního roku předložen Evropské komisi pro schválení – má na to 
6 měsíců. Nyní probíhají konzultace s Evropskou komisí, obhajují se opatření pro LH. Titul Investice do lesů – plánováno 11,94 % 
prostředků na osu I. Osa II – platby v rámci Natury 2000 v lesích, lesnicko-environmentální platby, zalesňování zemědělské půdy, 
obnova lesnického potenciálu a podpora společenských funkcí lesů. Komise vytýká překryvy dotačních titulů národních 
a krajských s evropskými. MZe nemůže garantovat to, co vyplácí kraje – nemůže zamezit dvojímu financování, a to ze zdrojů 
kraje a EU. Předpokládaná výše čerpání prostředků: investice do lesů 400 mil. Kč, zalesn. zem. půd 280 mil. Kč, Natura 2000 cca 
49 mil. Kč ročně, lesnicko-env. opatř. 67 mil. Kč ročně, obnova lesn. potenc. 123 mil. Kč ročně (vše 7 leté období). Evropská 
komise přijala Pokyny pro státní pomoc v oblasti LH (je to nová záležitost). 
Ing. Černý (Lesy města Brna) – kdy bude schválen Program rozvoje venkova? 
Ing. Krejzar (MZe) – v květnu, některé tituly budou otevřeny až v dalším roce – např. NATURA 2000, ostatní opatření na podzim. 
Ing. Matějíček (VÚLHM) – do jaké míry se ministerstvo angažuje v programu LEADER? 
Ing. Krejzar (MZe) – iniciativa by měla přijít zdola, lesnické subjekty nejsou z programu vyloučeny. 
Ing. Krejzar (MZe) – ke konci roku zpracována 3. verze NLP II, která vycházela z Akčního plánu EU pro lesy. Každých 14 dní se 
schází pracovní skupina, která pracuje na NLP II. Dokument bude mít tři pilíře: ekonomický, ekologický, sociální, čtvrtým bodem 
bude komunikace k naplnění pilířů. Bude se vycházet z již rozpracované podoby NLP II projednávané v březnu. Měl by řešit 
postavení státních lesů, využití dřeva, řešit vztah lesa a zvěře (škody zvěří), atd. Měl by být předložen vládě do konce roku. Na 
přípravu NLP II by mělo navázat předložení návrhu nového lesního zákona. 



Ing. Kaňok (LČR) – účastní se za EK jednání a příprav NLP II. Ekologické organizace zaujímají nebývale jednotný postoj v rámci 
jednání. Celé jednání je vedeno snahou lesy obhospodařovat trvale udržitelným způsobem. Zmíněna problematika kumulace 
stresorů, pěstování smrku. Nebezpečná generalizace místních lokálních negativních zkušeností může vést ke vzniku špatného 
jména celého lesnického sektoru. Nedostatečné zabezpečení bezpečnosti produkce, škody zvěří, objektivní vyhodnocování škod 
zvěří. Dále řešena problematika zdravotního stavu lesů, malá pozornost věnována půdním poměrům – opakované pěstování 
smrčin na jednom stanovišti. Na jednání podtržen požadavek na zákaz holosečí. Problematika přípravných dřevin – ekonomický 
a ekologický pohled. Snaha definovat specifické požadavky pro státní lesní majetek ze strany ekologických sdružení. Snaha 
o maximální využití tvořivých sil přírody. Některé argumenty: lesní majetky navrhovanými opatřeními nesmí být 
znevýhodňovány oproti srovnatelným majetkům v EU. Veškerá újma musí být jednoduše a rychle vlastníkovi uhrazena. U státních 
majetků musí být alespoň vyčíslena. Les věkových tříd nelze v krátké době změnit na jinak strukturovaný les. Všechny HZ mají 
své místo. Všichni členové skupiny mají snahu se dohodnout – je to podpořeno i oběma ministerstvy (MZe i MŽP). 
Ing. Krejzar (MZe) – NLP II by měl podléhat i hodnocení vlivu na ŽP (SEA), neúčast nevládních ekologických organizací při 
nynějších jednáních by se potom mohla vymstít. 

Hospodaření v lesích územněsamosprávných celků 
Mgr. Ing. Novák (Statutární město Zlín) – přednesl příspěvek týkající se aspektů a výběru vhodné právní formy správy obecních 
lesních majetků. Metody výběru: systémová (přímé obhospodařování, zprostředkované obhospodařování), komparativní 
a subjektivního hodnocení (metoda bodového a váhového hodnocení variant). Výsledkem hodnocení jsou (z nesdružených forem 
hospodaření) varianty: přímé obhospodařování obcí, s. r. o., mandátní smlouva. Nedoporučené formy: obecně prospěšná 
společnost, a. s., tiché společenství. Je dobré kombinovat metody výběru a hodnocení variant. Je nutné přihlédnout k velikosti 
a stavu majetku. U sdružených forem lze doporučit: smlouvu k splnění konkrétního úkolu dle 46 odst. 2 zákona o obcích, v. o. s., družstvo. 
Ing. Gabzdil – cíle a preference funkcí lesů regionu Ostravsko-karvinska. Lesy zastávaly a plnily tyto funkce: veřejný zájem – 
obrana, produkce dřeva (v 19. st. především důlní dříví), zemědělská produkce, chov zvěře, ochrana vodních zdrojů, ochrana 
přírody, hygienická ochrana, rekreační, ochrana půdy, zachování biodiverzity. Strategické vize krajinářských a lesnických úprav 
kraje. Rozsah lesnických rekultivací v OKR v období 1957 – 1985. Výsledky kaegorizace lesů (1976) z hlediska možného 
využívání rekreační funkce lesů. Podklady pro plánování a zabezpečení rekreačních funkcí příměstských lesů. 
Ing. Jelínek (Městské lesy Znojmo) – ML Znojmo jsou příspěvkovou organizací, která vyhlásila výběrové řízení na pronájem lesů. 
2 752 ha lesů je nyní obhospodařováno, zásoba 581 444 m3. Jehl. 69,65 %, listn. 28,80 %. Zpeněžení dříví v roce 2006 cca 
960 Kč. 26 ha rybníků, 2 000 ha honitba. Dotační tituly JMK ponechány jako při přerozdělování dotací MZe. Vysoké stavy zvěře. 
Dotace cca 2 mil. Kč. Vlivem snižujícího se etátu a nižších tržeb za prodej dříví se snižuje i platba nájemného městu Znojmo. 
Ing. Michalčík – jak jsou realizovány výkony? Ing. Jelínek – mají vlastní zaměstnance. 
Ing. Badal (Lesy města Prostějova) – v r. 1996 zřizuje město Prostějov obchodní společnost (s. r. o.) s velikostí 1 732 ha. PLO 30. 
Decenální etát 137 769 m3. Výchova do 40 let 513,26 ha. 7 zaměstnanců v pěst. a těž. čin. Hodinové tarify za práce cizími. Dotace 
na ekol. a k přírodě šetrné technologie, celkem kolem 1 mil. Kč. HV 1 209 Kč na ha (s dotacemi) před zaplacením nájmu. Nájem 
nemovitostí od města (budovy – hájovny, lesní cesty, zámek Ptení, provozní budovy). Nemožnost tvořit finanční rezervy na 
opravy hmotného majetku. Nájemné činí 2,5 mil. Kč za rok. 
Ing. Foltánek (LDF MZLU) – jak probíhalo ekon. řízení majetku před zřízením s.r.o.? Ing. Badal – bylo to velmi obtížné, vedeni 
v kategorii jako policisté a hasiči. Ing. Kaňok (LČR) – máte vylišeno území Natury 2000? Ing. Badal – ne. 
Ing. Svatoň – Lesy a zeleň s.r.o. obhospodařuje na základě nájemní smlouvy lesy města Nové Město na Moravě. Základní 
hospodářské a ekonomické ukazatele. Ukazatele lesní výroby. 
Ing. Vlkanova (SLŠ Trutnov) – na lesním majetku města Trutnova (2 090 ha) hospodaří společnost Lesy a parky města Trutnova. 
Město nechce žádný zisk, chce vrátit vše do lesa, proto zisk se započítáním dotací činil 23 Kč na ha. Připravit se na to, že 
s každým novým zastupitelstvem je třeba se připravit na nové podmínky obhospodařování. 
Ing. Turek – z jakého důvodu se slučuje zemědělská a lesnická škola v Trutnově? Ing. Vlkanova – je to politické rozhodnutí. 
Lesní hospodářství – Lesy města Brna, a. s. 
Ing. Černý (Lesy města Brna) – úvodem informoval o organizaci zítřejší exkurze. Uplatňuje se dlouhodobost vlastnictví (téměř 
500 let), zodpovědnost vůči budoucím generacím. 1. listopadu 1992 zřízení příspěvkové organizace, 1. 7. 1994 vznik s.r.o. (od 
1. 1. 1993 hospodaří na celkové výměře 7 298,09 ha lesní půdy). Od 1. 9. 2006 transformace na a. s., poslání majetku. Za období 
trvání organizace (přes 14 let) provedeny opravy za 72 mil. Kč, rekonstrukce a investice 112 mil. Kč, stroje a zařízení 58 mil. Kč, atd.  
Ing. Šafařík (Lesy města Brna) – rekonstrukce rybníku v Šebrově, vývoj pozemkové držby od r. 1938. Obhospodařovaná plocha 
v roce 2006 byla 8 167 ha (lesní půda 8 093 ha). Zastoupení dřevin a porovnání s ČR. Ukazatele lesní výroby (pěst. a těž. č.), 
náklady pěst. č. 10 684 tis. Kč, těž. čin. přes 14 165 tis. Kč za r. 2006. Ukazatelé přiroz. obnovy, kůrovcové těžby, živelné a ostatní 
nahodilé těžby. Struktura obchodní činnosti a tržeb v rámci jednotlivých druhů tržeb. HV před zdaněním po odvedení nájmu městu 
v r. 2006 byl 2 470 tis. Kč. Roční nájem placený městu činí cca 2 mil. Kč. Vývoj přidané hodnoty a rentability celkového kapitálu. 
Certifikáty udělené majetku (PEFC, C-o-C, QMS). Ukázka rekonstrukce lesní cesty a srovnání nákladovosti na rekonstrukce 
lesních cest. Rekonstrukce metodou minerálně zpevněného kameniva: náklad 360 až 713 tis. Kč na 1 km (bez objektů). 
Ing. Černý (Lesy města Brna) – proč se přechází na Slovensku na certifikaci FSC? Ing. Tutka (LVÚ Zvolen) – nezabývá se touto 
problematikou, je to možný vliv z Polska. Ing. Pavlík – apel na podávání pravdivých a objektivních informací o stavu lesa 
a o ekon. ukazatelích na majetku. Objektivně komunikovat. Prof. Šišák – nevidí problém ve způsobu a formě zveřejňování údajů 
o hospodaření majetku. Problém je komunikace a vysvětlení údajů ostatním lidem (zaměstnavatelé, veřejnost). 
Prof. Šišák (FLE ČZU) – informace o zasedání příští EK – pravděpodobně v polovině října. Tématem bude problematika 
financování lesního hospodářství z veřejných zdrojů, stav příprav NLP II. 
 
Při exkurzi 10. května 2007 se účastníci EK seznámili s provozní problematikou Lesů města Brna, a. s. (příměstské lesy, obora pro 
zvěř – daněk, muflon, černá. Pila Bystrc – pořez pouze vlastního dříví, střediskové hospodaření. LS Deblín – těžba harvestorem 
v předmýtních porostech, plantáž rychle rostoucích dřevin, ukázka opravy lesní cesty). 

Zapsal: Ing. Roman Dudík, Ph.D. 


